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در مراســم تقدیر و تودیع محمد خزاعی، وی از فعالیت های همکارانش درسازمان 
سینمایی در دولت سیزدهم تشــکر کرد. وی عنوان کرد که در مدت فعالیتش در 
سازمان سینمایی تقریبا هر ماه ۳سفر به استان ها داشته و از مناطق محروم بازدید 
کرده و نیز شخصا پیگیر جذب اعتبار برای فعالیت های سازمان بوده و موفقیت خوبی 

در این زمینه داشته است. 
او همچنین از حضور فریدزاده به عنوان رئیس جدید سازمان سینمایی اظهار خوشحالی 
کرد و یادآور شد: بنده آماده کمک به ریاست سازمان هستم که در هر حوزه ای نیاز بود 
همکاری داشته باشم، چون بحث اشخاص نیست، بلکه موفقیت و پیشرفت کشور اهمیت 
دارد. سازمان سینمایی اهمیت زیادی در فضای فرهنگی کشور دارد و تا زمانی که مدیریت 
سازمان سینمایی تغییر نمی کرد، حس تغییر در فضای فرهنگی کشور ایجاد نمی شد. 
 در این مراسم سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز عنوان کرد: در حوزه 
بین الملل نیازمند توجه بیشتری هستیم؛ چراکه سینمای ایران بخشی از تابلوی جمهوری 
اسلامی ایران است و حضور گسترده در عرصه بین الملل نشانی از هویت ملی و انقلابی 
ماست.   صالحی ادامه داد: لازم است بنیه فکری در سینمای ایران در موضوعات مختلف 
ازجمله سینمای اجتماعی، کودک و سایر بخش ها تقویت شود و ژانرهای مختلف طعم 
تفکر داشته باشد. این موضوع مورد توجه دوستان بوده و از رئیس جدید سازمان سینمایی 

در این زمینه با توجه به تعلقات ایشان انتظار بیشتری می رود. 

مأموریت  رئیس جدید
رائد فریدزاده، سکان سازمان سینمایی کشور را به دست گرفت 

 فیلمی که به دقت، دهه 60 را
 بازسازی کرده یا یک کمدی سخیف؟

 مخاطبان زودپز درباره این فیلم چه می گویند؟ 

فیلم زودپز از چند روز پیش اکرانش را شروع کرده و تا همین 
حالا هم رکورد قابل توجهی در گیشه داشته است.

به گزارش همشهری   از روز 17مهر، فیلم زودپز اکران شده و 
تا به حال بیش از 27میلیارد تومان فروش داشته است. زودپز 
تجربه جدید رامبد جوان در فیلمسازی است که تا پیش از این 
فیلم های نگار، قانون مورفی، پسر آدم دختر حوا، ورود آقایان 
ممنوع و اسپاگتی در هشت دقیقه را کارگردانی کرده است، 

با این تفاوت که این بار به عنوان بازیگر در آن حضور ندارد.
ماجرای این فیلم که از جشــنواره قبل جا گذاشته شد، در 
دهه۶۰ می گذرد و داستان ۳ دوست را روایت می کند که بعد 
از ترکیدن زودپز در محله قدیمی شــان اتفاق های عجیب و 

غریبی برایشان می افتد.
در زمان موشک  باران تهران در ســال1۳۶7 زودپز خانه ای 
می ترکد، پدرخانواده به ســختی مجروح می شــود و بعد 
فوت می کند. بقیه داســتان ماجرای تلاش پســرهای مرد 
برای جــا زدن او به عنوان مجــروح جنگ اســت. فیلم با 
 بازی نوید محمدزاده و محســن تنابنده توانســته حتی در
 پیش فروش هایش از بعضــی از فیلم های روی پرده فروش 
بیشتری داشته باشد و در همین روزهای اکران هم در گیشه 

موفق است و توانسته مخاطبان بسیاری داشته باشد. 

از یک کمدی رو پا تا فیلمی سخیف

در ویدئوهایی که در شــبکه های اجتماعی منتشــر شده و 
همینطور در یادداشــت هایی که مخاطبان زیر پست های 
اینســتاگرامی  این فیلم در صفحه های مختلف نوشته اند، 
می توان بخشــی از نظرات آنها را درباره فیلم دریافت کرد. 
فیلم های کمــدی به طور کلــی در این ســال ها علاوه بر 
اینکه پرفروش هســتند، نظرات مثبت تماشــاگری را هم 
که فقط برای خنده و ســرگرمی  به دیدن این فیلم ها رفته 
به دســت آورده اند؛ هرچند از نظر محتوایی و تکنیکی و در 
کارگردانی و فیلمنامه بسیاری از این فیلم ها دچار مشکلات 
 جدی هســتند. در مورد زودپز هم عموما نظرات مخاطبان

مثبت بوده است. 
کاربری زیر یکی از این صفحات رضایتش را از فیلم اینطور 
ابراز کرده اســت: »به نظر مــن فیلم فوق العــاده بود. واقعا 
مخاطب را به معنای واقعی کلمه می خنداند. ما که عین یک 

ساعت و ۵۰ دقیقه را می خندیدیم.«

طنز موقعیت، دیالوگ های هوشمندانه

کاربر دیگری نوشته: »یک کمدی واقعی نه سخیف. با 
بچه با بزرگسال می توانید ببینید. چون واقعا سخیف و 
حال بهم زن نیست و خیلی روپا و عالی است.« یکی از 
تماشاگران هم نوشته: »فراتر از یک فیلم کمدی صرف 
تلاش می کند دغدغه های اجتماعی و فرهنگی یک نسل 
را در قالب موقعیتی طنزآمیز تصویر کند.« دیگری هم 
اشاره کرده: »فیلم با بهره از طنز موقعیت، دیالوگ های 
هوشــمندانه و بازی های درخشان ،مخاطب را به تفکر 
وامی دارد.« یکی دیگر از مخاطبان با اشاره به فضای دهه 
شصتی فیلم نوشته: »فیلم مخاطب را با دقتی مثال زدنی 
به دهه شصت می برد. فضاسازی فیلم از طراحی صحنه 
تا موسیقی و گویش ها با دقت انتخاب شده و هر کوچه و 

خیابانی در آن یادآور نسل های گذشته است.«
تماشاگر دیگری شخصیت پردازی های خوب و چند لایه 
را از نقاط قوت فیلم دانسته که باعث شده شخصیت ها 
صرفا کلیشــه ای جلوه نکنند و احساســات و گذشته 
پیچیده خودشان را داشته باشند. دیگری هم به ترکیب 
خوب محســن تنابنده و نوید محمدزاده اشاره کرده و 
نوشته زودپز یک کمدی جذاب و پر از شوخی های بامزه 
است. کاربر دیگری هم از حضور نوید محمدزاده در یک 
فیلم کمدی نوشته و گفته این تجربه جدید بسیار موفق 
بوده است. در برابر این نقدهای مثبت اما نقدهای منفی 
هم وجود دارند که گاه بســیار تند هم هستند. یکی از 
مخالفان فیلم نوشته: »حیف که این همه برای ساخت 
فیلم بدون محتوا انرژی تلف می شود و حیف وقتی که 

برای دیدن این فیلم گذاشتم.«
دیگری هم نوشته فیلم فقط با داد و بیداد قصد داشت 
هیجان ایجاد کند. یکی از کاربران هم به پیش بینی پذیر 
بودن موقعیت های کمدی اشــاره کرده که باعث شده 
مخاطب به راحتی پایــان را حدس بزنــد و این کار از 
جذابیت فیلم کاسته است. دیگری هم پایان بندی فیلم 
را از ضعف های آن دانسته و نوشته: »پایان بندی خوب 
نبود و از آنجا که عجولانه اتفاق افتاد، باعث شد بعضی از 

گره های داستانی بسته باقی بمانند.«

جشنواره کوتاه تر  از گزارش

تئاتر

خبر

»کار سخت« مدیریت در سینمای۱۴۰۳   
عبدالله اسفندیاری، مدیر سابق فرهنگی و فیلمنامه نویس: رئیس سازمان سینمایی باید بتواند از افراد فرهنگی 
حمایت کند تا فیلم هایی ساخته شوند که وجوه انتقادی، سیاسی و اجتماعی دارند.  عرصه سینما به دست فیلم های 

به اصطلاح کمدی افتاده که کمدی نیستند بلکه عملیات ژانگولر و مسخره بازی هستند./ صبا

فیلم دینی باید تعریف شود 
بهروز مفید، تهیه کننده سینما و تلویزیون:  باید شورایی کارشناسی و تخصصی به وجود آید و ما فیلم دینی را تعریف 
کنیم.  الآن در سینمای ما وقتی بحث روایت تاریخی پیش می آید، فیلم را دینی می دانند. ما یکی دو نمونه داشته ایم 

که آثاری این چنینی تولید شده و موفق هم بوده اند، اما متأسفانه به سال ها قبل بازمی گردد./سینماپرس 

جشنواره فیلم عمار بین المللی شد 

نشست خبری پانزدهمین جشــنواره مردمی فیلم عمار با موضوع 
محوری »امت مقاومت« صبح شنبه، 21 مهر در بیت شهید حسن 
طهرانی مقدم، پدر موشکی ایران برگزار شد. در این نشست مرضیه 
هاشمی، دبیر جشنواره به اهمیت آثار سینمای مقاومت پرداخت و 
اظهار داشت: بالاخره همه می دانیم که جشنواره عمار با چه هدفی 
تشکیل و برگزار شــده اســت؛ چون نیاز به آثار مقاومت داشتیم و 
امسال شاهدیم نسل کشی در فلسطین و لبنان شکل جدیدی پیدا 
کرده است . نکته اصلی این جنگ، روایت آن است که موجب بیداری 
امت ها می شود. دبیر جشنواره، وظیفه فیلمسازان مستقل را روایت 
این صحنه دانست و گفت: دنیا تازه متوجه جنایات رژیم صهیونیستی 
علیه فلسطین و لبنان شــده و اگر تلاش رسانه ای مضاعفی صورت 
گیرد، آنها را با خطر روبه رو خواهد کرد. شــبکه های رسانه ای غرب 
هنوز خط رســانه ای علیه ایــران را دنبال می کننــد و نمی گویند 
رژیم صهیونیســتی کودک کش اســت؛ بنابراین ما باید این روایت 
را جدی بگیریم و با بهترین کیفیت آن را روایت کنیم.  هاشــمی 
با تأکید بر اینکه باید واقعیت جنگ نشــان داده شود، ادامه 
داد: خبرنگاران در لبنان و فلسطین تلاش دارند واقعیت ها را 
منعکس کنند و در این مســیر بیداری هنرمندان در سراسر 
دنیا شــکل گرفته اســت؛ بنابراین امسال جشــنواره عمار 

بین المللی برگزار خواهد شد.

حمله صهیونیست ها به مستندساز 
اسکاری حامی فلسطین 

پس از واکنش شدید اســرائیلی ها به پست های رسانه های اجتماعی 
آصف کاپادیا در مخالفت با جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، گریرسون 
تراست عضویت وی را پس گرفت.  گریرســون تراست تأیید کرد که 
عضویت آصف کاپادیا، مستندساز برنده اسکار را پس از واکنش شدید 
اسرائیلی ها به پست های ضدصهیونیستی وی در رسانه های اجتماعی 
و یهودستیزانه خواندن آنها پس گرفته است.  این بنیاد بریتانیایی که 
در حمایت از فیلم مستند فعالیت می کند، گفته است بعد از انتصاب 
وی به عنوان یکی از نمایندگان خود متوجه برخی از پست های وی در 
رسانه های اجتماعی شده که یهودستیزانه اند و درنتیجه هیأت مدیره 
ساعت ۸صبح جمعه  عضویت وی به عنوان یکی از اعضای این بنیاد را 
لغو کرده است. کاپادیا هم با انتشــار بیانیه ای ابراز تأسف کرد و گفت 
قصدش این نبوده که خشونت را با خشونت پاســخ دهد، بلکه مانند 
بســیاری از مردم فلســطین و لبنان از رنجی که آنها در طول سال ها 
متحمل شــده اند، متاثر اســت و این امر به معنی نژادپرستی نیست 
و قصد وی نیز یهودی ســتیزی نبوده اســت.  بنیاد گریرسون 2روز 
پیش تر کاپادیا، برنده جایزه اســکار برای »امی« و برنده بفتا برای 
فیلم »جنگجو« را به عنوان یکی از نمایندگان خود معرفی کرده بود.  

بالاخره بعد از ماه ها رئیس ســازمان ســینمایی مشخص شد و محمد 
خزاعی که در 3سال گذشته ریاست این سازمان را برعهده داشت، در 
مراسم اختتامیه جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان در اصفهان 
از ســینمایی ها خداحافظی کرد؛ البته خزاعی همچنان حکم دبیری 
جشنواره فیلم فجر امسال را دارد،اما او در گفت وگویی اعلام کرده بود 
که اگر از ریاست سازمان سینمایی کنار برود، دیگر دبیر جشنواره فیلم 

فجر هم نخواهد شد. 
با اینکه گمانه زنی های زیادی درباره ریاســت سازمان سینمایی وجود 
داشت، رائد فریدزاده، سکان ریاست این ســازمان را برعهده گرفت؛ 

ریاستی که خزاعی هم از آن ابراز خوشحالی کرد. 

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

رائد فریدزاده متولد1۳۵7، دانش آموخته رشته ادبیات 
تطبیقی و فلسفه در دانشــگاه های تهران، وین و برلین 
است که پس از اخذ دکتری در رشــته ادبیات و فلسفه 
از دانشــگاه فرای برلین و همکاری پژوهشی با مؤسسه 
تحقیقاتی مطالعات آسیایی آن دانشگاه، به عنوان عضو هیأت علمی دانشکده 
ادبیات و علوم انسانی دانشگاه شهید بهشتی به تدریس و پژوهش مشغول است.
فریدزاده از ســال1۳97 به عنوان دبیر شــورای عالی بین الملل سازمان امور 
سینمایی و معاون بین الملل بنیاد سینمایی فارابی به وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی پیوست.
در رزومه مدیریتی فریدزاده علاوه برمعاونت امور بین الملل بنیاد سینمایی 
فارابی، عضویت در کارگروه تخصصی ســینمای فرهنگســتان هنر، شورای 
 فرهنگی کمیته ملی المپیک، شــورای سیاستگذاری جشنواره جهانی فیلم، 
کارگروه تخصصی اقتصاد و فرهنگ اتاق بازرگانی و شورای پژوهشی و شورای 

نشر دانشگاه شهید بهشتی دیده می شود . 
فریدزاده در این سال ها در بخش بین الملل جشنواره های فیلم فجر و جشنواره 
کودک و نوجوان فعالیت داشت و در برخی از جشنواره های خارجی نیز به عنوان 
داور حضور داشت که از آن میان می توان به جشنواره های بین المللی زردآلوی 
طلایی ارمنستان، زیرو پلاس، پرسکوف روسیه، Smile هند، سینماحقیقت 

و... اشاره کرد.  
این مدیر 4۵ســاله آثار مختلفی در قالب کتاب و مقاله به زبان های فارسی، 
انگلیسی و آلمانی درباره فلسفه، ادبیات، هنر و سینما تالیف و در داخل و خارج 

از ایران ارائه یا منتشر کرده است. 

متولد 57

خزاعی: آماده کمک به ریاست سازمان هستم

رونق بخشیدن به گیشه
3سال پیش، وقتی محمد خزاعی 
به ســاختمان بهارستان رفت، 
ســینمای ایران هنوز زیر سایه 
کرونا قرار داشت؛ سینمایی که 
از اســفند۱3۹۸ عملا اکرانش 
تعطیل شــده بود و سال۱3۹۹ 
به کم رونق ترین سال اکران در 
تاریخ سینمای ایران بدل شد، 

چنان که آخرین جشنواره فجر دولت دوازدهم هم نه شوری ایجاد کرد و نه 
مورد توجه علاقه مندان سینما قرار گرفت. کرونا مشکلات سینمای ایران 
را چندبرابر کرده بود. تولید فیلم همچنان وجود داشت، ولی اکرانی در کار 
نبود. معدود فیلم های اکران شده در سال۱3۹۹ شکست خوردند و شرایط 
به  گونه ای پیش رفت که تقریبا هیچ صاحب فیلمی حاضر به اکران فیلمش 
نبود. وقتی محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی شد، نخستین چالشش 
صف طولانی فیلم های در نوبت اکران بود، تولیداتی از سال۱3۹7 تا ۱۴00. در 
دوران خزاعی با اکران کمدی هایی که اغلب در دولت دوازدهم تولید شده 
بودند رونق به گیشه بازگشت. این مهم ترین دستاورد دوران مدیریت خزاعی 

بود که در طول 3سال با چالش های بسیاری مواجه شد. 

 در رزومه مدیریتی
 فریدزاده علاوه برمعاونت 

امور بین الملل بنیاد 
سینمایی فارابی  عضویت 

در کارگروه تخصصی 
سینمای فرهنگستان هنر، 
شورای فرهنگی کمیته ملی 

 المپیک، شورای 
 سیاستگذاری 

 جشنواره جهانی فیلم، 
کارگروه تخصصی اقتصاد 
و فرهنگ اتاق بازرگانی و 
 شورای پژوهشی و شورای

 نشر دانشگاه شهید بهشتی 
دیده می شود 

 ۳سال پیش
 وقتی محمد خزاعی به 

ساختمان بهارستان رفت، 
سینمای ایران هنوز زیر سایه 
کرونا قرار داشت؛ سینمایی 

که از اسفند1۳98عملا 
اکرانش تعطیل شده بود و 
سال1۳99 به کم رونق ترین 

سال اکران در تاریخ 
سینمای ایران بدل شد، 
چنان که آخرین جشنواره 

 فجر دولت
دوازدهم هم نه شوری 

ایجاد کرد و نه مورد توجه 
 علاقه مندان سینما 

قرار گرفت

هومن سیدی دومین ســریالش را 
برای شبکه نمایش خانگی می سازد.

هومن سیدی بعد از سریال »قورباغه« 
در شبکه نمایش خانگی دومین ســریالش با عنوان 
»وحشــی« را می ســازد و علاوه بر خودش، پژمان 
جمشیدی، نوید پورفرج، جواد عزتی و نگار جواهریان 

در آن بازی می کنند.
حضور هومن ســیدی در شبکه نمایش 

خانگی پیش تر به عنوان بازیگر بود؛ 
نخستین ســریالی که سیدی 

در آن بازی کرد »عاشــقانه« 
منوچهر هادی بــود و بعدتر 
در 2ســریال این شبکه نیز 
بازی کــرد و در نهایت برای 
یکی از پلتفرم ها »قورباغه« 

را با سبک و ســیاق خودش 
کارگردانــی و در آن ایفــای 

نقش کــرد. آخرین بــازی هومن 
سیدی در این شــبکه حضور در سریال 

»افعی تهران« بود. هومن سیدی در سینما بعد از 
فیلم سینمایی »طلا«، فیلم »جنگ جهانی سوم« را 
کارگردانی کرد. »مغزهای کوچک زنگ زده« از دیگر 

فیلم های سیدی است.
این کارگردان 4۳ساله این روزها مشغول فیلمبرداری 
سریال »وحشی« برای شبکه نمایش خانگی است که 

بازیگران اصلی آن جواد عزتی و نگارجواهریان هستند. 
البته نام نوید پورفرج و پژمان جمشیدی هم در میان 
بازیگران سریال شنیده می شــود و قرار است هومن 

سیدی هم بازی کند.
تهیه کنندگی ســریال را محمدرضا صابری بر عهده 
دارد و سرمایه گذارش یکی از پلتفرم هاست که شنیده 
شده فیلمبرداری و تولید سریال تا پایان سال تمام 

می شود.
با توجــه بــه تجربه هــای موفق 
هومن ســیدی در نویسندگی و 
کارگردانی، انتظار می رود که 
وحشی با داستانی پیچیده و 
هیجان انگیز و ایجاد فضایی 
پرتعلیــق بتوانــد رضایت 

مخاطبان را به  دست آورد.
فیلمبرداری سریال »وحشی« 
اواخر مرداد و اوایل شهریور ماه 
کلید خورده و پیش بینی می شود 

که در پایان سال پخش شود.
این ســریال دومیــن کار هومن ســیدی در مقام 
کارگردان در شــبکه نمایش خانگی است. جواد عزتی 
بعد از حضور در سریال »زخم کاری« که ۳فصل آن به 
نمایش درآمده، در این سریال بازی می کند. عزتی فیلم 
»تمساح خونی« را کارگردانی کرده و این فیلم با نمایش 

در جشنواره فیلم فجر سال گذشته اکران شده است.

 جواد عزتی و پژمان جمشیدی
 جلوی دوربین »وحشی«

سریال

تئاتر در نقطه صفر مرزی 
هفدهمین جشــنواره تئاتر خیابانی مریوان از روز گذشته با 

اجرای مراسم شادپیمایی در مریوان کارش را شروع کرد.
جشــنواره تئاتر خیابانی مریوان یکی از رویدادهای متفاوت 
و معتبر تئاتری است که سال هاســت در نقطه صفر مرزی 
برگزار می شــود. هفدهمین دوره آن هم ازدیروز در چهارراه 
شبرنگ مریوان شــروع شــده و تا 2۵مهرماه ادامه خواهد 
داشت. جشنواره تئاتر خیابانی مریوان در سال های دور و از 
دهه۶۰ و در زمان جنگ شکل گرفت. فاتح بادپروا، بنیانگذار 
این جشنواره که البته معتقد اســت مردم مریوان بنیانگذار 
این جشنواره هســتند و نه او، در گفت وگویی با آفتاب نیوز 
درباره شروع این جشــنواره گفته: »جنگ عراق و ایران در 
جریان بود. با مریوانی لب مرز روبه رو بودیم که چندین سال 
با این پدیده درگیر بود؛ از این رو، ما علایق و سلایق دیگری 
داشتیم. در مدرســه درگیر تئاتر بودیم و حالا جنگ بر سر 
راه علاقه های ما ایســتاده بود. دوران، دوران آوارگی و خالی 
شدن مریوان از سکنه بود. مردم رهسپار روستاها می شدند. 
ما هم در این ایام به رویاها و عشــق هایمان پناه بردیم. برای 
مــردم آواره و روســتاییان تئاتر اجرا می کردیــم؛ به خاطر 
 اینکه همچنــان به آنها امیــد و روحیه بدهیــم یا لحظاتی

سرگرمشان کنیم.«
بعد از آن و در ســال های بعد از جنگ این اجراها ادامه پیدا 
کردند تا ســال72 که با عنوان یادواره تئاتر مریوان هر سال 
نمایش هایی را اجرا می کند و بعدتر با تجربه اجرای ضیافت با 
متنی از بهرام بیضایی، بادپروا تصمیم می گیرد این رویداد به 
شکل خیابانی برگزار شود که بعد از ۵دوره به اسم جشنواره 
تئاتر میدانی و صحنه ای مریوان شناخته می شود. از آن به بعد 
این جشنواره هر سال یکی از اتفاقات تئاتری مهم ایران است.

صفحه آرا:  بهروز قلی پور

مکث


